
Space between panes

2

1

h2

h1

Box 1 · h1 = 3 mm Box 2 · h2 = 6.5 mm

�eq,2B in W/mK

0.036 0.032 0.031 0.032

0.031 0.030 0.029 0.030
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Metal with thermal break

Space between panes in mm

Plastic Wood Wood / Metal

Double-sheet insulating glass
Ug=1.1 W/m2K

Triple-sheet insulating glass
Ug=0.7 W/m2K
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Spacer height in mmProduct name Material Thickness d in mm

E
xp

la
n
a
ti
o
n
s The equivalent thermal conductivity has been determined in accordance with the ift guideline WA-17/1 “Thermally im-

proved spacers – Determination of the equivalent thermal conductivity by measurement”. The representative linear

heat transfer coefficients calculated in this way (representative psi values) apply to typical frame profiles and glazing

for the determination of the heat transfer coefficient UW of windows. They have been determined under the bounda-

ry conditions (frame profiles, glazing, glass mounting depth, back covering, primary and secondary sealant) defined

in the ift guideline WA-08/2 “Thermally improved spacers – Part 1: Determination of the representative Psi value for

window frame profiles”. This guideline also governs the area of validity and application of the representative psi values. In order to avoid rounding errors, the psi values in

the data sheet have been given at 0.001 W/mK. The method for the arithmetical determination of the psi values has an accuracy of ± 0.003 W/mK. Differences of less

than 0.005 W/mK are not significant. For further information, refer to the Bulletin 004/2008 “Compass ‘Warm Edge’ for Windows” of Bundesverband Flachglas.

Ermittlung der Kennwerte durch:

Data sheet Psi values for windows
based on determination of the equivalent thermal conductivity of spacers by measurement

Can be used for all 
spacer widths

Vetrotech Saint-Gobain (International) AG

Zweigniederlassung Kreuzlingen

Sonnenwiesenstrasse 15

CH-  8280 Kreuzlingen

1.0
6.5

0.097

Plastic / Multilayer  – polyester

coated film

“High Tech Gas Barrier Foil”
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Metall mit thermischer Trennung

Scheibenzwischenraum (SZR) in mm
Box 1 · h1 = 3 mm Box 2 · h2 = 6,5 mm

�eq,2B in W/mK

0,047 0,039 0,039 0,042

0,042 0,037 0,037 0,040

Kunststoff Holz Holz/Metall

Zweischeiben-Isolierglas
Ug=1,1 W/m2K

Dreischeiben-Isolierglas
Ug=0,7 W/m2K

Die äquivalente Wärmeleitfähigkeit wurde nach der ift-Richtlinie WA-17/1 “Wärmetechnisch verbesserte Abstandhal-

ter – Ermittlung der äquivalenten Wärmeleitfähigkeit durch Messung” ermittelt. Die damit berechneten repräsentativen

linearen Wärmedurchgangskoeffizienten (repräsentative Psi-Werte) gelten für typische Rahmenprofile und Verglasun-

gen für die Ermittlung des Wärmedurchgangskoeffizienten UW von Fenstern. Sie wurden unter den in der ift-Richtlinie

WA-08/2 „Wärmetechnisch verbesserte Abstandhalter – Teil 1: Ermittlung des repräsentativen Psi-Wertes für Fenster-

rahmenprofile“ festgelegten Rahmenbedingungen (Rahmenprofile, Verglasung, Glaseinstand, Rückenüberdeckung,

Primär- und Sekundärdichtstoff) ermittelt. Diese Richtlinie regelt auch den Gültigkeitsbereich und die Anwendung der repräsentativen Psi-Werte. Zur Vermeidung von Run-

dungsfehlern wurden die Psi-Werte im Datenblatt auf 0,001 W/mK angegeben. Das Verfahren zur rechnerischen Bestimmung der Psi-Werte hat eine Genauigkeit von

± 0,003 W/mK. Unterschiede von weniger als 0,005 W/mK sind nicht signifikant. Weitere Informationen sind dem Merkblatt 004/2008 “Kompass ‘Warme Kante’ für

Fenster” des Bundesverband Flachglas zu entnehmen.

August 2014 – Nr.24 – Änderungsindex 0

Ermittlung der Kennwerte durch:

4 16 4

4 12 4 12 4

Für alle SZR verwendbar 0,40 0,29

Datenblatt Psi-Werte Fenster
auf Basis messtechnischer Ermittlung der äquivalenten Wärmeleitfähigkeit der Abstandhalter
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Abstandhalter Bauhöhe in mmProduktname Material Dicke d in mm

1,0
6,5

0,020
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Vetrotech Saint-Gobain (International) AG

Zweigniederlassung Kreuzlingen

Sonnenwiesenstrasse 15

  CH-8280 Kreuzlingen

Thermisch verbesserte 

Aluminiumfolie


